
NOTATKA
z posiedzenia Komisji Spraw Zagranicznych

Data posiedzenia: 8 lipca 2008 r.

Nr posiedzenia: 21

Posiedzeniu przewodniczył: senator Leon Kieres  – przewodniczący komisji

Porządek posiedzenia: 1. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Konwencji o Europejskim Instytucie
Leśnictwa, sporządzonej w Joensuu dnia 28 sierpnia 2003 r (druk senacki
nr 175, druki sejmowe nr 431, do druku 431, 547).

2. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Konwencji Sztokholmskiej w sprawie
trwałych zanieczyszczeń organicznych, sporządzonej w Sztokholmie dnia
22 maja 2001 r. (druk  senacki  nr 176, druki sejmowe nr 428, do druku 428,
546)

3. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Europejskiej karty języków
regionalnych lub mniejszościowych, sporządzonej w Strasburgu dnia
5 listopada 1992 r.( druk  senacki  nr 174, druki sejmowe 427, do druku 427 i
545,)

4. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Protokołu z 2003 r. do
Międzynarodowej konwencji o utworzeniu Międzynarodowego Funduszu
Odszkodowań za Szkody Spowodowane Zanieczyszczeniem Olejami z
1992 r., sporządzonego w Londynie dnia 16 maja 2003 r. (druk senacki nr
188, druki sejmowe  nr 551, 603).

5. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Międzynarodowej Umowy w sprawie
Drewna Tropikalnego z 2006 r., sporządzonej w Genewie dnia 27 stycznia
2006 r. (druk senacki nr 189, druki  sejmowe nr 523  i 615).

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji,
− przedstawiciele Biura Legislacyjnego Kancelarii Senatu: Hanna

Kaśnikowska, Agata Karwowska-Sokołowska,, Renata Bronowska.

− zaproszeni goście:

− Ministerstwo Spraw Zagranicznych:
− z-ca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego Janusz Łącki,

− Ministerstwo Środowiska:
− podsekretarz stanu Janusz Zaleski,
− naczelnik wydziału w Departamencie Gospodarki Odpadami

Arkadiusz Dzierżanowski,

− Ministerstwo Infrastruktury:
− podsekretarz stanu Maciej Jankowski,
− dyrektor Departamentu Bezpieczeństwa Morskiego Marek
Chmielewski,

− gł. specjalista w Departamencie Bezpieczeństwa Morskiego Aneta
Ratkowska,

− Ministerstwo Finansów:
− podsekretarz stanu Elżbieta Chojna – Duch,
− z-ca dyrektora Departamentu Służby Celnej Agnieszka Marciniak,
− st. specjalista w Departamencie Międzynarodowych Instytucji
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Finansowych i Współpracy Zagranicznej Janusz Kowalewski,

− Ministerstwo Gospodarki:
− dyrektor Departamentu Polityki Handlowej Mieczysław Nogaj,
− naczelnik Departamentu Polityki Handlowej Zofia Kłoczko–

Pieniążek.

Przebieg posiedzenia:

Na początku posiedzenia komisja podjęła decyzję o rozpatrzeniu w pierwszej kolejności punktu 4
porządku.

Ad. 4 Ustawę przedstawili z-ca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego w Ministerstwie Spraw
Zagranicznych Janusz Łącki oraz podsekretarz stanu w Ministerstwie Infrastruktury Maciej
Jankowski. Protokół z 2003 r. do Międzynarodowej konwencji o utworzeniu Międzynarodowego
Funduszu Odszkodowań za Szkody Spowodowane Zanieczyszczeniem Olejami z 1992 r. wszedł
w życie 3 marca 2005 roku. Obecnie stronami Protokołu jest 21 państw. Ratyfikowało go
14 państw będących członkami Wspólnoty Europejskiej. Ma on zastosowanie wyłącznie do szkód
spowodowanych zanieczyszczeniem, powstałych na terytorium Umawiających się Państw,
łącznie z morzem terytorialnym oraz w wyłącznej strefie ekonomicznej.
Rozszerza w znaczny sposób możliwość otrzymania odszkodowania przez osoby, które doznały
szkód w wyniku zanieczyszczeń olejami ze statków. Podkreślono wagę konwencji dla Polski ze
względu na zagrożenia wynikające z faktu, że Morze Bałtyckie jest akwenem praktycznie
zamkniętym i przez to bardziej narażonym na skażenia.
Poruszono ponadto kwestię zmian w przepisach kodeksu morskiego, które muszą uwzględnić
powstanie Międzynarodowego Dodatkowego Funduszu Odszkodowań za Szkody Spowodowane
Zanieczyszczeniem Olejami oraz związane z tym obowiązki uiszczania wkładów przez podmioty
krajowe i Skarb Państwa na rzecz tego dodatkowego funduszu. W 2007 roku zostało sprowadzone
do Polski 915 669 ton oleju. W związku z tym, budżet państwa będzie zobowiązany do uiszczenia
wkładu 30.000,00 PLN.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag o charakterze legislacyjnym.
W dyskusji głos zabrała senator Dorota Arciszewska–Mielewczyk.
Przewodniczący komisji senator Leon Kieres zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
W głosowaniu komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji na posiedzenie Senatu wybrano senator Dorotę Arciszewską –
Mielewczyk.

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Ad. 1 Ustawę przedstawili z-ca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego w Ministerstwie Spraw
Zagranicznych Janusz Łącki oraz podsekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska Janusz Zaleski.
Konwencja weszła w życie 4 listopada 2005 r.  Jej cele realizuje Europejski Instytut Leśnictwa,
który podejmuje badania nad polityką leśną, ekologią, różnorodnymi sposobami użytkowania,
zasobami i zdrowotnością lasów europejskich oraz nad podażą i popytem na drewno i inne
produkty i usługi leśne. Działania instytutu promują ochronę lasów oraz trwałą i zrównoważoną
gospodarkę leśną. Podkreślono wagę konwencji dla Polski, ze względu na wysoki poziom
polskiego leśnictwa.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag o charakterze legislacyjnym
W dyskusji głos zabrał senator Marek Rocki.
Przewodniczący komisji senator Leon Kieres zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
W głosowaniu komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji na posiedzenie Senatu wybrano senatora Marka Rockiego.

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.
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Ad. 2 Ustawę przedstawili z-ca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego w Ministerstwie Spraw
Zagranicznych Janusz Łącki oraz podsekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska Janusz Zaleski.
Konwencja została już ratyfikowana przez 150 państw i Wspólnotę Europejską.
Przystąpienie przez Polskę do konwencji wynika z postanowień Traktatu Akcesyjnego do UE..
Celem Konwencji jest ochrona ludzkiego zdrowia i środowiska przed trwałymi
zanieczyszczeniami organicznymi. Obliguje ona do następujących działań: utrzymania przyjętych
ograniczeń w produkcji i użytkowaniu wskazanych w konwencji substancji toksycznych,
unieszkodliwiania ich zapasów oraz odpadów zawierających te substancje, ograniczenia emisji,
jak również monitorowania i kontroli występowania tych substancji w środowisku.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag o charakterze legislacyjnym
W dyskusji głos zabrał senator Janusz Rachoń.
Przewodniczący komisji senator Leon Kieres zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
W głosowaniu komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji na posiedzenie Senatu wybrano senatora Janusza Rachonia

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Ad. 3 Ustawę przedstawili z-ca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego w Ministerstwie Spraw
Zagranicznych Janusz Łącki.
Europejska karta języków regionalnych lub mniejszościowych została sporządzona pod
auspicjami Rady Europy. W imieniu Rzeczypospolitej Polskiej Karta została podpisana w dniu
12 maja 2003 roku.
Podstawowe cele Karty to: uznanie języków regionalnych lub mniejszościowych za bogactwo
kulturowe, promocja tych języków oraz ułatwianie kontaktów kulturalnych między osobami
używającymi ich w mowie i w piśmie, w życiu prywatnym i publicznym, unikanie rozwiązań
wprowadzających podziały administracyjne, które mogłyby stanowić przeszkodę dla promocji
języków regionalnych lub mniejszościowych oraz zapewnienie działań zmierzających do
prowadzenia badań nad tymi językami oraz do ich nauczania.
Postanowienia Karty nie nakładają na państwo, które chce ją przyjąć, obowiązku stosowania
całości dokumentu. Ustępy i punkty Karty, które Rzeczpospolita Polska zdecyduje się stosować
zostały określone w oświadczeniu, które zostanie złożone wraz z dokumentem ratyfikacyjnym do
Karty.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag o charakterze legislacyjnym.
W dyskusji udział wzięli senatorowie: Dorota Arciszewska-Mielewczyk, Witold Idczak,
Włodzimierz Cimoszewicz.
Przewodniczący komisji senator Leon Kieres zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
W głosowaniu komisja przyjęła przedstawiony wniosek (7 głosów za, przy braku głosów przeciw
i 2 głosach  wstrzymujących się).
Na sprawozdawcę komisji na posiedzenie Senatu wybrano senatora Leona Kieresa

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Ad. 5 Ustawę przedstawili z-ca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego w Ministerstwie Spraw
Zagranicznych Janusz Łącki oraz dyrektor Departamentu Polityki Handlowej w Ministerstwie
Gospodarki Mieczysław Nogaj.
Umowa międzynarodowa odnosi się do kwestii handlu drewnem tropikalnym produkowanym w
krajach leżących między Równoleżnikami Raka i Koziorożca, a jej stronami są państwa
produkujące i użytkujące drewno. Celem umowy jest promowanie zasad zrównoważonego obrotu
tym drewnem, a także wspieranie działań związanych z ponownym zalesianiem obszarów
drzewami tropikalnymi oraz rekultywacją i odnawianiem zdegradowanych obszarów leśnych.
W celu realizacji postanowień umowy powołano Międzynarodową Organizację ds. Drewna
Tropikalnego. Związanie się przez Rzeczypospolitą Polską tą umową międzynarodową należy
traktować jako zobowiązanie wynikające z członkostwa Polski w Unii Europejskiej.
Ustawa nie budziła zastrzeżeń senatorów, dlatego przewodniczący komisji senator Leon Kieres
zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
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W głosowaniu komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji na posiedzenie Senatu wybrano senatora Krzysztofa Zarembę.

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.

Sporządził Włodzimierz Bogusz


